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 اسپایک لی: اسکورسیزی 
فیلم تازه ام را دوست دارد 

اســپایک لی می گوید مارتین اسکورســیزی عاشق فیلم 
»بالاترین تا پایین ترین« او شــده اســت.به گزارش مهر به 
نقل از ورلد آف ریل، اسپایک لی در اینستاگرام درباره اینکه 
چگونه مارتین اسکورسیزی فیلم بعدی وی یعنی »بالاترین 

تا پایین ترین« را دیده و آن را دوست داشته خبر داد.
به نظر می رسد او نتوانســته جلوی احساسات خود را بگیرد 
و در پســت وی کلمات صمیمانه و عامیانــه، موج می زند. 
وی نوشته است:»من به تازگی در دفتر استاد بزرگ سینما 
مارتین اسکورســیزی بودم و افتخار داشتم و لذت بردم که 
فیلم جدیدم »بالاترین تــا پایین ترین« را برای آقای خودم 
نمایش دهم. مارتی عاشقش شد. او درباره بازی های باشکوه 
دنزل، ماتی لیباتیــک، فیلمبرداری، تدویــن بری براون و 
کارگردانی من همه احساسش را نشان داد. مارتی برای من 
خیلی خوشحال بود. ما گذشته مشترک داریم؛ تمام مسیری 
که من در مدرسه فیلم گراد نیویورک بودم. پوستر پشت سر 
ما در دفتر مارتی پوستر فیلم »آرایشگاه بدِ- اسِتادی جو، ما 
سر اصلاح می کنیم« بود که فیلم پایان نامه من است که برنده 
جایزه اسکار دانشجویی شد. من حتی نمی دانستم که مارتی 
آن را دارد. حال اگر امروز »نیکــس« نیویورک، »ناگتس« 
دنور را هم شکســت دهد که دیگر یک روز عالی اســت!!« 
در»بالاترین تا پایین ترین« دنزل واشینگتن و ایسپ راکی 
بازی می کنند. از این فیلم به عنوان برداشتی جدید از »بالا و 
پایین« )بهشت و دوزخ( آکیرا کوروساوا یاد شده که از معدود 
فیلم های پلیسی وی بود. آلن فاکس و اسپایک لی فیلمنامه 
آن را نوشته اند.در فیلم کوروساوا، شخصیت اصلی یک تاجر 
کفش اســت. در فیلم اسپایک لی، شــخصیت اصلی مدیر 
اجرایی یک کمپانی موسیقی در نیویورک است که نقشش 
را دنزل واشــینگتن بازی می کند و وقتی پسر راننده اش به 
اشتباه به جای پســر او ربوده و باجگیری می شود، در یک 

دوراهی اخلاقی گیر می کند.

جشنواره 1هالیوود 

جشنواره 2

مل گیبسون »رستاخیز مسیح« را می سازد 
مل گیبسون قصد دارد در  ماه مارس )اسفند( فیلمبرداری »رستاخیر مسیح« را آغاز کند. درحالی که مل گیبسون 
چندی پیش گفته بود که مطمئن نیست تولید دنباله »مصایب مسیح« را چه زمانی آغاز کند، حالا به نظر می رسد 

که نه تنها پیش تولید فیلم آغاز شده، بلکه ممکن است دوربین ها نیز به زودی روشن شوند./  مهر

عمو قناد داور یک جشنواره ملی شد
مجید قناد، شهرام احمدزاده، بابک پرهام و سمیه امیری به عنوان داوران نخستین جشــنواره »نمای باران« معرفی 
شدند.مجید قناد، تهیه کننده، کارگردان و مجری برنامه های کودک و نوجوان تلویزیون است که برنامه های پرطرفداری 

ازجمله »فیتیله جمعه تعطیله« را تولید کرده که استقبال مخاطبان را به همراه داشته است./  ایسنا

کدام بلیت ها در آرای مردمی جشنواره 
فیلم فجر محاسبه نمی شوند؟

علی آشــتیانی پور، مدیر بخــش جایزه مردمی چهل و ســومین 
جشــنواره فیلم فجر از جزئیــات روند جمــع آوری آرای مردمی 
جشنواره گفت. طبق اعلام آشتیانی پور، امکان شرکت در رأی گیری 
صرفا برای بلیت های صادر شده سینماهای جشنواره در شهر تهران 
اســت. لذا بلیت هایی که تحت عناوین زیر صادر می شوند مجاز به 

شرکت در رأی گیری نخواهند بود:
   بلیت های صاحبان آثار )صادرشــده توســط ســمفا در ستاد 

جشنواره(
   بلیت های مهمانان )صادرشده توسط سمفا در ستاد جشنواره(
   بلیت های خرید گروهی)متعلق به نهادها یا سازمان های متقاضی(

   بلیت های صادر شده از طریق گیشه ســینما برای مخاطبان 
حضوری که به گیشه مراجعه می کنند.

   بلیت هایی که از طریق سامانه های آنلاین و گیشه سینما برای 
سانس فوق العاده صادر شده است.  

آغاز بلیت فروشی استانی 
بلیت فروشی استانی چهل وسومین جشنواره فیلم فجر۴۳ از امروزدر 
۶1سالن سینما در ۳1استان کشور آغاز خواهد شد. میلاد شُکرخواه، 
مدیر فناوری اطلاعات جشــنواره فیلم فجر با اعلام این خبر گفت: 
براســاس هماهنگی های انجام شــده در »کمیته امور استان ها«، 
فروش بلیت های استانی فیلم های جشنواره، از ساعت 1۰صبح روز 
یکشنبه 1۴بهمن1۴۰۳ به صورت اینترنتی آغاز می شود.شکرخواه با 
اشاره به فرآیند خرید بلیت توسط هر مخاطب تأکید کرد: هر شماره 
تلفن همراه، مجاز به خرید ۴قطعه بلیت از هر فیلم اســت؛ بنابراین 
تماشاگران باید با دقت نظر کافی در زمان خرید، نسبت به انتخاب 
فیلم، سینما، سالن، روز و سانس نمایش اقدام کنند.شایان ذکر است، 
بلیت های خریداری شــده امکان ابطال یا تعویض نخواهند داشت. 
مدیر فناوری اطلاعات جشنواره فیلم فجر خاطرنشان کرد: همزمان با 
آغاز جشنواره، علاوه بر خرید بلیت به صورت اینترنتی، متقاضیانی که 
در استان های نمایش دهنده فیلم ها به سینماهای میزبان جشنواره 
مراجعه کنند، می توانند مشروط به وجود ظرفیت باقیمانده از فیلم 

مورد نظر، بلیت خود را از گیشه سینما نیز خریداری کنند.

صدای سالن صدای همه را درآورد
سانس فوق العاده برای »موسی کلیم الله«، »آنتیک«، »گوزن های اتوبان« و  »صددام« 

در نخستین روز برگزاری چهل و  سومین جشــنواره فیلم فجر، فیلم های 
»آنتیک« به کارگردانی هادی نائیجی، »صددام« به کارگردانی پدرام پورامیری، 
»گوزن های اتوبان« به کارگردانی ابوالفضل صفاری و »موســی کلیم الله« به 
کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا به ســانس فوق العاده رسیدند؛۲کمدی، یک 
درام اجتماعی و یک فیلم تاریخی مذهبی که در مــورد 3 فیلم اول، دلیل 
استقبال را باید در نام بازیگران شــان و در مورد فیلم آخر، باید درشهرت 
کارگردان جســت وجو کرد. در این میان واکنش های مثبت مخاطبانی که 
فیلم تازه حاتمی کیــا را دیده اند، نکته قابل توجه روز اول جشــنواره بود. 
حاتمی کیا آخرین بار ۵ســال پیش با فیلم »خروج « به جشــنواره آمد که 
قضاوت عمومی در موردش مثبت نبود. این بار اما فیلم »موســی کلیم الله« 

مورد توجه مخاطبان قرار گرفته است. در ۲ روز اول جشنواره، برج میلاد 
یک روز شــلوغ و یک روز آرام را پشت سر گذاشــت.  جمعه برج میلاد 
شلوغ بود و شنبه روز نسبتاً آرامی را پشت سر گذاشت. آنچه بی وقفه در 
جریان بود نشست خبری عوامل فیلم ها بود. جمعه، در روز اول جشنواره، 

نشست های رسانه ای با حضور عوامل فیلم ها در برج میلاد برگزار شد. 
یکی از مواردی که در این نشست ها به آن اشاره شد، همچون 

سال های قبل، صدای نامناسب سالن بود. انگار قرار نیست 
حرف ها و انتقادهای عوامل فیلم ها به گوش مسئولان 

جشنواره برسد تا فکری به حال این مشکل کنند.  
از اواخر دهه 1380کــه برج میلاد به عنوان کاخ 

جشــنواره محل نمایش فیلم ها برای اهالی 
رسانه و مهمانان جشنواره شد، اعتراض به 
 کیفیت صدای سالن وجود داشت تا امروز 

در سال 1403. 

شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامه نگار

حسین میرزا محمدی، کارگردان:   پیش از هر چیزی بابت مشکلات تصویر و صدایی که در برج میلاد وجود 
دارند و وظیفه نابودی فیلم ها را در نخستین اکران بر عهده  دارند، عذر می خواهم. به نظرم نقاط مشترکی میان 

»کت چرمی« و »بازی خونی« وجود دارد و تجربه کردن ژانرها برای من جذاب است.
  چیزی که امروزه در سینمای ایران فراموش شده اتمسفر است که در عمده آثار وجود ندارد. در این فیلم به 

وسیله موسیقی و مهندسی صدا سعی کردیم که برای مخاطب اتمسفر خلق کنیم.

رضا جمالی، نویسنده و کارگردان:  می خواستم قصه باورپذیری در فیلم داشته باشم و سعی کردم روایتم 
در مرز سینمای داستانگو و مستند باشد.

  معمولا در اطراف ما موضوعاتی هست که ذهنمان را درگیر می کند. من ماجرای فیلم را از اطرافیانم شنیدم 
و برایم  بسیار جالب بود. سال 1۳9۰فیلم کوتاه »کات« را براساس همین ایده نوشتم و این قصه را بسط دادم 
تا به »سونسوز« رسیدم. در این فیلم همچنین بحثی درباره سموم کشاورزی مطرح می شود که تأثیر زیادی 

در عقیم شدن مردان دارد. 

ابوالفضل جلیلی، کارگردان:   این فیلم ظاهرا هنوز مجوز اکران عمومی ندارد، تنها مجوز اکرانش در 
جشنواره صادر شده و محدودیت ها سبب تغییر سبک فیلمسازی من نشده است.

  محبت به نوجوانان کانون اصلاح و تربیت، با ارجاع به تجربه شخصی خودم، به شدت تأثیرگذار 
است. این دقیقا همان کاری است که ما انجام نداده ایم.

  علت اکران نشدن فیلم های من را باید از مسئولان مربوطه پرسید! فیلمسازی من مبتنی بر پول 
و بودجه های رانتی و دولتی نیست و از بهترین ها در کار خود استفاده نمی کنم که سراغ بهترین 
نویسنده و بازیگر و... بروم. من با عوامل و گروهم زندگی و سعی می کنم که آثارم را به عریان ترین 

شکل ممکن ارائه دهم. 
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صفحه آرا: بهروز قلی پور

صفحه آرا:  علیرضا  بهرامی

تماشای گزارش

هدف فقط زیبایی است

البته که اغلب آنها لفا ف پیچ و گونی پیچ 
هستند، اما گویا دلیل کاشت آنها، فقط جنبه 
زیباسازی شهر بوده اســت. به این دلیل که گونه 
درخت نخلی که برای کاشــت در فضای شهری 
تهران انتخاب شده از گونه غیرمثمر است، بنابراین 
فقط جنبه تزئینی دارند و در فصل های سرد سال 
که درخت ها بی برگ هستند، نخل ها و سبزی آنها 
می تواند باعث نشــاط و زیبایی شهر شود. به نظر 
می رسد متولی این طرح نیز شهرداری )شهرداری 
مناطق مختلف تهران( است؛ دلیل آن نیز پراکندگی 
حضور این نخل ها در مناطق مختلف شــهری از 

ارتفاع بالا تا ارتفاع پایین شهر است.

آنها مراقبت می خواهند
نکته ای که باعث آســیب به پوشش گیاهی شهر 
تهران یا شاید بسیاری از شهرهای دیگر می شود، 
مراقبت نادرســت یا مراقبت نکــردن از گیاهان 
است.3سال نخست کاشت هر درخت، مهم ترین 
زمان برای مراقبت از آن اســت و بسیاری از گل ها 
و گیاهان، پس از کاشــت رها می شوند، اما درباره 
نخل ها، به نظر می رســد این مراقبت با استفاده از 
»لفاف پیچی« درحال انجام است. دکتر صفرزاده 
می گوید: »این پوشــش برای جلوگیری از تماس 
»مریســتم انتهایی« درخت با سرماست. از سال 
1399علاوه بر لفاف پیچی، »گونی پیچی« هم اضافه 
شده و بخش های فوقانی درخت با لفاف پلاستیکی، 
محافظت می شود و تنه آن با گونی که گرما را بیشتر 
و بهتر در خود نگه می دارد. گونی باعث افزایش جذب 
گرمای نور خورشید و کاهش رطوبت اضافی در ناحیه 
تاج درخت می شود. کاهش و کنترل رطوبت، باعث 
کاهش خطر رشد قارچ ها و آســیب به درخت نیز 
می شــود.« گاهی نیز از داربست در اطراف بعضی 
از درخت های نخل استفاده می شــود که این کار 
درواقع نوعی حفظ حریم و ایجاد قیم برای درخت 
است. بخش فوقانی نخل ها نیز با لفا ف پیچی نایلونی 
مراقبت می شود که دلایل آن را می توان در مواردی 
چون حفاظت برگ ها در برابر باد و ســرما )به ویژه 
به دلیل ارتفاع زیاد درخت(، حفظ رطوبت مناسب 
برگ ها و شاخه و ایجاد فضایی شبیه به گلخانه، ایجاد 
دمای مطلوب و جلوگیری از ریزش ناگهانی برگ و 

میوه ها بر اثر هجوم ناگهانی توده سرما خلاصه کرد.

ایرانیان عصر هخامنشی، آنقدر برای درخت نخل ارزش قائل بودند که در ۲سوی راست و چپ مهر داریوش هخامنشی، تصویر نخل را حک کرده 
بودند. از سوی دیگر بسیاری از شرق شناســان معتقدند  مجموعه کاخ های هخامنشی در تخت جمشید، مانند باغ سنگی زیبایی با پیشینه ای 
مرتبط با فرهنگ ایرانی هستند؛ چراکه در نقش برجسته های آن به وضوح درخت نخل و سرو دیده می شود. در ادبیات ایران، نخل، نماد بخشندگی 
است و سعدی در شعری می گوید: »گرت ز دست برآید چو نخل باش کریم/ ورت ز دست نیاید چو سرو باش آزاد« علاوه بر این یکی از کهن ترین 

داستان های تمثیلی ادبیات فارسی داستان »درخت آسوریک« است که مناظر درخت نخل و بز با زبان نمادین است.

نخل، بومی 
ایران است

دیدار زمستانی با نخل هایی که در میدان ها و بلوارهای تهران دلبری می کنند 

نخل؛ نه در جزیره 
مهتاب خسروشاهیزندگی

  روزنامه نگار

سرشماری شــان با واحد »نفر« اســت؛ 
اشــاره ای نمادین به ارزش هر نخل. دکتر 
مجتهدی، استاد فلسفه دانشگاه تهران هم 
می گوید که فرهنگ مثل درخت نخل است، 
بنابراین درخت ها هم مانند آدم ها، حکایت 
خودشان را دارند و انگار که باید آنها را در 
همان جایی که باید، دید. اگرچه نخل های 
جنوب، با آنچــه حــالا در ورودی بلوار 
میرداماد، بلوار کریم خان، بعضی از مناطق 
شمال شــهر تهران، بعضی از بزرگراه ها 
می بینیم، فرق دارند  به هــر حال از یک 

خانواده اند. این روزها این نمادهای گرما در 
میانه زمستان اکثرا لباسی از جنس گونی و 
پلاستیک بر تن دارند و همین تغییر پوشش 
زمستانی برای امتداد زیستن در تهرانی که 
گونه های درختی اش کم نیست، بهانه این 
گزارش است. نخل های تهران مهمان های 
محجوب و نه خیلی قدیمی هســتند که با 
دیدن شان ذوق تصویری و زیبایی شناسی 
هر شهروندی را قلقلک می دهند. بلوارها 
و گذرهایی را که نخل ها در حوالی شــان 
ایســتاده اند، باید دوباره دید و لذت برد.  
میدان هفت تیر را که به سمت کریم خان و 
بعد هم خیابان آبان، قدم می زنید، به غیر 
از زرگری های راســته کریم خان که حالا 
باید فقط از پشــت ویترین کالاهایشان را 

دید، نخل های تنومنــد خیابان جلب نظر 
می کنند. این درست شبیه حکایت ورودی 
بلوار میرداماد از ســمت خیابان ولیعصر 
است؛ درســت مقابل مجتمع پایتخت که 
چشم را از ســمت انواع تکنولوژی روز به 
سمت خودشــان می دزدند. این منظره  را 
در مناطق شمالی شهر تهران مثل حوالی 
پارک وی، حاشیه بزرگراه جلال آل  احمد و 
کوی نصر و بعضی از میدان ها مانند میدان 
سپاه هم می توان دید. این نخل ها از زمانی، 
ناگهان بیشتر وارد شــهر تهران شدند؛ 

شهری که پیش از این، آن را با درخت های 
توت تنومندش و چنارهای قدیمی اش 

می شــناختند و به قــول قدیمی ها 
»تهران، توتستان و چنارستان بود«.

شاید جایشان خوب نباشد، اما زیبا هستند

شهر تهران از ارتفاع 300متری آغاز می شود و تا حدود 1800متری 
ادامه پیدا می کند. این شــیب و تفاوت ارتفاع، قابل توجه است 
و همین ویژگی ، یعنی شیب وســیع اکولوژیک اجازه می دهد تا 
گونه های درختی متنوع تری در تهران کاشته شود. تابان صفرزاده، 
دکتری گیاه پزشکی و استاد دانشگاه می گوید: درحال حاضر کاشت 
درختان میوه دار مانند کاج، ســرو و چنار دیگر مناسب شرایط 
اکولوژیک تهران نیست و باید گونه های جدید با رعایت همسانی 
زیست گیاه با شرایط اکولوژیک این شهر در اولویت قرار گیرد. با 
توجه به تفاوت ارتفاع و درنتیجه دمای شهر تهران، مناطق جنوبی 
آن مناسب کاشت درختان مناطق گرمسیری و مناطق شمالی آن 
مناسب کاشت گیاهان سردسیری و کوهستانی است؛ بنابراین 
کاشت درخت »نخل« در مناطق شــمالی تهران، انتخاب خوبی 
نیست و بهتر است در مناطق جنوبی این شهر از این  گونه  گیاهی 
استفاده شود. از سوی دیگر با توجه به وضعیت کم آبی تهران، بهتر 
است گونه هایی انتخاب شــوند که به آبیاری کمتری نیاز دارند و 
درخت نخل، همین ویژگی را دارد. البته یکی از مشــکلات این 
درختان، آفت معروف آنها یعنی »زنجره« است، اما به غیر از آنها 

»شپشک قرمز، زرد و سیاه خرما« و »سپردار نخل« است.

از دهه80 آمده اند

زرگری ها و کمی آن طرف تر دیگر مغازه داران راسته کریم خان می گویند 
که چشم آنها از حدود 18سال پیش به دیدار نخل ها روشن شده است، 
اما مغازه داران و اهالی میرداماد زمان تولد این نخل ها را کمی دیرتر، 
عنوان می کنند؛ مثلا 7 تا 8 سال پیش. این نخل ها ابتدا در ۲نوع بادبزنی 
و خرما همراه با درختان اکالیپتوس در تهران کاشته شدند. اکالیپتوس ها، 
همان سال های نخست، یکی پس از دیگری خشک شدند؛ چراکه مناسب 
هوای شهر تهران نبودند. این گیاه، بومی استرالیاست و اگر قرار باشد 
اکالیپتوسی در تهران کاشته شــود، باید در جنوبی ترین منطقه آن را 
کاشت. سال 1386، سرمای شدید تهران، ریشه بسیاری از درختان نخل 
را خشک کرد و این جای تعجب نداشت؛ چراکه تهران در آن زمان، برف 
زیادی به خود می دید. این نکته به ویژه در نخل های کاشته شده در مناطقی 
مانند خیابان آزادی و امام خمینی غربی، نمود بیشتری داشت، اما حالا 
به نظر می رسد سرمای هوای تهران- گرچه در بعضی روزها سوز موذی و 
خشک آن باقی است- کمتر به درختان نخل آسیب می زند و هنوز شاهد 
افتادن آنها نیستیم؛ شاید هم هستیم و این عارضه به شکل خفیف تری 
دیده می شود و شاید هم ما مراقبت بهتر از آنها را یاد گرفته ایم؛ درختانی 
که کمی دورتر از اقلیم اصلی خود یعنی هوای گرم و مرطوب در مســیر 

بلوارها و میانه میدان ها قد برافراشته اند.

نخل های تهران مهمان های 
محجوب و نه خیلی قدیمی هستند 

که با دیدن شان ذوق تصویری 
و زیبایی شناسی هر 
شهروندی را قلقلک 

می دهند


